
2004. g., vol. 428, 851–854) nisu objavila {to se doga-
|a u vrhovima sekvoja (Sequoia sempervirens), najvi-
{ih stabala u vla`nim umjerenim podru~jima Kalifor-
nije. Tu i danas raste najvi{e stablo na svijetu, visoko
113 m. Izuzetan rast sekvoja po mi{ljenju autora je
konkurencija u borbi za svijetlo. Stablima ne nedostaje
ni{ta, ali jedini na~in da pre`ive je da rastu {to vi{e od
svojih susjeda, no, ipak se u odre|enom trenutku zaus-
tavljaju: za{to?

Rezultati istra`ivanja pokazali su da unato~ obilju
vode u tim uvjetima, glavno ograni~enje rasta u visinu
je opskrba vodom vrha stabla. Mehanizmi najvi{ih lis-
tova stabla su kompleksni i nije ih lako shvatiti. Do-
voljno je zamisliti da je potrebno 24 dana da voda koju
je apsorbirao korijen do|e do vrha stabla. ^injenica je
da najvi{i dijelovi stabla primaju premalo vode inicira-
ju}i cijelu seriju fiziolo{kih mehanizama (zatvaranje
pu~i, formiranje malih i gustih listova) koji reduciraju
fotosintezu i zatim mogu}nosti daljnjeg rasta.

Istra`ivanja se zaklju~uju s hipotezom da maksi-
malna visina stabala mo`e biti malo vi{a od postoje}e
(113 m) tj. 122 do 130 m, kako je to zabilje`eno u pro-
{losti, ali ne i dokazano. Kako takva stabla `ive vi{e od

2000. g. i rastu jo{ uvijek prosje~no 25 cm na godinu,
na{im unucima ostaje da doka`u vrijednost tih pretpo-
stavki, zaklju~uje autor.

U prilogu ovog ~lanka nalazi se intervju s profeso-
rom Federicom M a g n a n i , ekspertom za hidrauliku
stabala (sveu~ili{te Bologna), koji u vezi gornjeg ~lan-
ka daje sljede}e obja{njenje:

“Nije dosta da postoje neki resursi, kako se to ~esto
doga|a, ali ih je te{ko transportirati tamo gdje treba. Od
korijena do li{}a, kroz snopove mikroskopskih cijevi
provodnica vode, stablo koriste}i veliku koheziju koja
vlada me|u ~esticama molekula vode, vu~e pravi lanac
vode duga~ak koliko je duga~ko stablo. [to je stablo
vi{e, vi{e snage treba li{}u da povu~e vodu iz korijena i
zemlje. Zamislimo kolika treba snaga za povla~enje
lanca dugog 100 m. Osim toga treba dodati veliki otpor
koji svladava voda u svom kretanju kroz provodni sus-
tav stabla. Usporedbe radi, poku{ajte usisati vodu kroz
cijev dugu 3 m. Iz tih razloga li{}e vrhova zelenih divo-
va mora maksimalno ograni~iti potro{nju vode, a bez
vode nema `ivotnih procesa ni daljnjeg rasta”.

Frane Grospi}

121

SASTANAK GENERACIJE [UMARA UPISANIH 1947. GODINE

Dana 11. listopada 2004. godine
odr`an je u Hrvatskome {umarskom
dru{tvu susret {umara upisanih
1947. godine. Te poslijeratne godi-
ne bio je velik priliv na [umarski
odjel Poljoprivredo-{umarskoga fa-
kulteta u Zagrebu. Tada jo{ nisu bili
osnovani {umarski fakulteti i Lju-
bljani, Sarajevu i Skoplju, postojao
je samo Zemunski, pa su svi zainte-
resirani za {umarstvo iz Slovenije,
Bosne i Hercegovine i Makedonije
odlazili na studij u Zagreb ili Ze-
mun. Te godine upisalo se na bio-
lo{ki i tehni~ki smjer oko 180 kan-
didata. Podjela u smjerove zapo~ela
je 1946. g. i bila je to prva podjela
studija na {umare i prera|iva~e dr-
va, koja je do danas prerasla u [u-
marski i Drvno tehnolo{ki odjel [u-
marskoga fakulteta Sveu~ili{ta u
Zagrebu.

IZ HRVATSKOGA [UMARSKOG DRU[TVA

Generacija upisanih 1947. Slijeva na desno u prvom redu sjede: Prpi}, Mer~un-Fajdiga,
drugi red sjede: Ke~a, Leko, Tomi~i}, Bevanda, Vinceti}, Toma{evi}, Husnjak, Furlan-
Uidl, Ajbek, [ari}-Vujasinovi}, Vinceti}-Ivan~i}, tre}i red stoje: Krnjak, Bilad`i}, Cviti},
Petri}, Sabadi, Galovi}, Pojbi}, @upan, Pupa~i}, Mihel~i}, Glezinger, [pe~i}.



Od 180 upisanih, apsolviralo je 120 studenata, isto
toliko i diplomiralo. Prvi sastanak upisanih 1947. odr-
`an je 1968. godine, na dan sprovoda preminuloga aka-
demika prof. dr. Milana A n i } a , na kojemu svi nazo~i-
mo. Poslije toga susreti generacije redovito su odr`ava-
ni svakih 10 godina, a kako je vrijeme odmicalo, “ge-
neracija 47” se biolo{ki prorije|ivala, susreti su postali
sve ~e{}i. Na ovome susretu zabilje`ili smo 57 godina
od upisa na fakultet.

S obzirom na promjene koje su se zbile u na{em `i-
votnom prostoru, na na{e sastanke prakti~ki vi{e ne do-
laze kolege iz BiH, Crne Gore i Makedonije. Sastajemo
se samo mi Hrvati i Slovenci, dakako oni kojima zdrav-
stveno stanje dozvoljava putovanje i dolazak u Zagreb. 

Na ovaj sastanak odazvali su se: Ajbek Dragutin,
Bevanda Pero, Biland`i} Ante, Cviti} Marko, Fur-
lan-Uidl Nada, Galovi} Slobodan, Glesinger Vladi-
mir, Husnjak Vladimir, Ke~a Milan, Krnjak Tomi-
slav, Leko Stanko, Mer~un-Fajdiga Dagmar, Mihel-
~i} Bogomir, Milkovi~ Ivan, Paulu{a Drago, Petri}

Borislav, Pojbi} Ladislav, Prpi} Branimir, Pupa~i}
Vojislav, Sabadi Rudolf, [ari}-Vujasinovi} Bo`ena,
[pe~i} Branko, Toma{evi} Josip, Tomi~i} Bo`idar,
Vinceti}-Ivan~i} Vera, Vinceti} Josip i @upan Josip.
Bilo je dakle 27 nazo~nih. 

Susret je protekao u evociranju uspomena iz stu-
dentskih dana, sje}anju na radni vijek u prepri~avanju
`ivotnih sudbina pojedinaca i njihovih obitelji, u Veri-
noj poeziji koja, kako to samo ona zna, govori o aktual-
nom susretu koji nas sve veseli i vra}a u neko vrijeme
kada je sve zapravo bilo lijepo.

Zbog nedolaska ispri~ali su se Cafnik Franc iz Ma-
ribora i Rapai} @ivko iz Sarajeva. Susret su organizira-
li Vera Vinceti}-Ivan~i}, Bo`idar Tomi~i} i Branimir
Prpi}. 

Dogovoreno je da sljede}i susret bude {to prije, a
najkasnije na 60-tu godi{njicu upisa na Fakultet 2007. 

Branimir Prpi}
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POSLIJE 55 GODINA!
Sastanak studenata {umarstva, generacija 1949. god.

Na prijedlog Inicijativnog odbora za obilje`avanje
55-te obljetnice upisa na [umarski fakultet u Zagrebu,
odr`an je sastanak dana 17. 11. 2004. po sljede}em
programu:

– Sastanak sudionika u H[D-u u 12 sati
– Sve~ani ru~ak u restoranu “Zagorac” u 14. sati.

Nakon srda~nog pozdrava i prozivke, minutom {ut-
nje odali smo po{tu preminulim profesorima i kole-
gama.

S puno emocija sjetili smo se onih koji nisu me|u
nama, koji nisu mogli biti prisutni radi bolesti, koji su
se ispri~ali, onih za koje se nezna gdje su, jer je po-

Na fotografiji:
Stoje: Valentin @ini}, Zvonimir Kalafad`i}, @ivko Petkovi}. Sjede: Ivo Kalo|era, Adam
Pavlovi}, Mirjana Popovi}, Josip [amfel, Ivo @gela.

sljednji rat prekinuo mnoge me|u-
sobne veze i dru`enja.

Sudionike je zatim pozdravio
tajnik H[D-a Hranislav J a k o v a c .
Upoznao nas je s radom H[D-a, po-
sebno o anga`iranju Dru{tva, zatim
o restrukturiranju Hrvatskih {uma,
dono{enju Zakona o {umama te os-
nivanju Gospodarske komore in`e-
njera {umarstva i drvne tehnologije.
Izlaganje tajnika pa`ljivo smo sa-
slu{ali, jer je na{ trajni interes stanje
i uspjesi na{e struke.

Generacija 1949. godine, imala
je 77 studenata upisanih u prvu go-
dinu, dok je 54 apsolviralo u 1953.
godini, sa svim promjena tijekom
studija. Od upisanih, 23 studenta
su bili iz Slovenije, BiH i Crne go-
re, jer tada kod njih nije bilo [u-
marskih fakulteta.



Pozive za ovu proslavu nismo mogli poslati za ko-
lege izvan Hrvatske, jer nismo znali privatne adrese.

Od ostala 54 studenta iz Hrvatske – na`alost 25 su
pokojni. Poslali smo obavijesti za 20, dok za ostalih 9
nismo imali privatnih adresa. Imali smo adrese za sve s
radnih mjesta, ali s obzirorn da smo svi u mirovini, bilo
je te{ko uspostaviti kontakt. Iako smo gotovo sa svima
kojima smo poslali pozive razgovarali i dobili obe}a-
nja da }e do}i, petorica su se ispri~ala radi bolesti, a os-
tali se nisu pojavili, tako da nas je bilo osam prisutnih
na sastanku.

Ovo je bio tre}i susret na{e generacije. Prvi je odr-
`an 9. 11. 1974. godine, u povodu 25-te obljetnice, a

drugi 3. 11. 1989. godine, kada smo obilje`ili 40-tu
obljetnicu.

Poslije sastanka u H[D-u, dru`enje smo nastavili u
restoranu “Zagorac” gdje smo imali zajedni~ki ru~ak.
Uz odli~no jelo i pi}e evocirali smo sje}anja na studen-
tske dane, na dane provedene u radnom odnosu te na
me|usobne privatne susrete.

Zadr`ali smo se do kasnih ve~ernjih sati i dogovo-
rili, da ubudu}e sastanak bude svake godine u mjesecu
studenom, jer ... vrijeme brzo prolazi.

Adam Pavlovi}
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ZAPISNIK
8. SJEDNICE UPRAVNOG ODBORA H[D-a

odr`ane 16. prosinca 2004. god. u Zagrebu

Nazo~ni: Robert Abramovi}, dipl. ing., mr. sc. Vla-
dimir Bogati, Davor Butorac, dipl. ing., mr. sc. Josip
Dundovi}, Damir Jeli}, dipl. ing. (umjesto Ivana Duv-
njaka, dipl. ing.), dr. sc. Joso Gra~an, prof. dr. sc. Ivica
Grbac, Ilija Gregorovi}, dipl. ing., Dubravko Hodak,
dipl. ing., mr. sc. Krunoslav Indir, Herbert Krautha-
cker, dipl. ing., Ivan Matasin, dipl. ing., Akademik
Slavko Mati}, mr. sc. Ivan Pentek, Darinka @una, dipl.
ing. (umjesto Zvonka Ro`i}a, dipl. ing.), Dalibor To-
mljanovi}, dipl. ing., dr. sc. Vlado Topi}, Oliver Vlai-
ni}, dipl. ing., Josip Knepr, dipl. ing., ~lan NO, Hrani-
slav Jakovac, dipl. ing., tajnik H[D-a i Vlatka Antoni}.

Otsutni, ispri~ani: Ivan \uki}, dipl. ing., Dra`en
Husak, dipl. ing., Boris Miler, dipl. ing., prof. dr. sc.
Branimir Prpi}, Berislav Vinaj, dipl. ing., prof. dr. sc.
Joso Vukeli}, Ivan Tarnaj, dipl. ing., predsjednik NO i
\ur|ica List, dipl. ing. ~lanica NO.

Nakon {to je predsjednik H[D-a Akademik S.
Mati} pozdravio sve nazo~ne i zahvalio im se i ovoga
puta na primjerenom odazivu, usvojen je ovaj 

D n e v n i  r e d :

1. Ovjerovljenje Zapisnika 7. sjednice UO H[D-a.

2. Obavijesti.

3. Aktualna problematika. 

4. Kratko izvje{}e o financijskom poslovanju H[D-a
za 11 mjeseci o. g.

5. Imenovanje Povjerenstva za redoviti popis imovine
i obveza na dan 31. 12. 2004. god. 

6. Prijedlog i usvajanje Programa rada H[D-a za
2005. god. 

7. Prijedlog i usvajanje Nacrta financijskog plana
H[D-a za 2005. god. 

8. Izbor predsjednika, podpredsjednika i tajnika sekci-
je H[D-a Pro Silva Croatia.

9. Razno.

Ad 1. Zapisnik 7. sjednice UO H[D-a usvojen je
jednoglasno bez primjedbi. 

Ad 2. Tajnik H[D-a H. Jakovac kratko je obavijes-
tio o zna~ajnim doga|anjima i aktivnostima H[D-a iz-
me|u dvije sjednice UO.

a) H[D je 2. studenoga 2004. god. uputilo Hrvat-
skom saboru, Predsjedniku i ~lanovima odbora za po-
ljoprivredu i {umarstvo, Mi{ljenje o Prijedlogu Zakona
o izmjenama i dopunama Zakona o {umama, s kona~-
nim prijedlogom Zakona. U dopisu smo nazna~ili kako
smo jo{ Vladi RH i resornom Ministarstvu u pro{lom
sazivu, uz obrazlo`enje, iskazali nesuglasnost s dije-
lom Izmjena i dopuna Pravilnika o ure|ivanju {uma, i
u tome imali suglasnost stru~nog dijela tada{nje opor-
be. No, promjenom vlasti, glede odnosnih “Izmjena”
ni{ta nije promijenjeno, ista stvar sada se predla`e Hr-
vatskom Saboru na usvajanje u spomenutom Prijedlo-
gu zakona o izmjenama i dopunama Zakona o {uma-
ma. O ovome je raspravljano u lipnju 2004. god. i na
108. redovitoj skup{tini H[D-a, gdje je zauzet istovje-
tan stav, te na temelju te rasprave i zaklju~aka smatra-
mo neophodnim brisati ~lanak 4. kona~nog prijedloga
Zakona o izmjenama i dopunama ZO[-a. Ovaj dopis
upu}en je i na znanje Vladi RH, Ministarstvu poljopri-
vrede, {umarstva i vodnoga gospodarstva, Ministar-
stvu kulture – Zavodu za za{titu prirode, ~elnicima par-
lamentarnih stranaka Hrvatskoga sabora i Hrvatskim
{umama d.o.o. Podpredsjednik J. Dundovi} i tajnik
H[D-a H. Jakovac nazo~ili su sjednici Saborskog od-
bora za poljoprivredu i {umarstvo, gdje su iznesli stav


